
 
 
 
   
 

 

Regionshospital Nordjylland 
Hospitalets stab 
Bispensgade 37 
9800 Hjørring 
April 2023 

 

Handleplan vedr. inspektorrapporten for Akutafdeling, RHN, 

Hjørring, december 2022 

Akutafdelingen på Regionshospital Nordjylland har fået et inspektorbesøg som rutinebesøg i 

december 2022. 

Afdelingen har været under forandring siden det seneste inspektorbesøg, som endte med 

tildeling af Sundhedsstyrelsens uddannelsespris som højdespringer. 

Afdelingen har sidenhen fået flere hoveduddannelseslæger i almen medicin, 

introduktionslæger i akutmedicin og hoveduddannelseslæger i akutmedicin. Som det 

fremgår af inspektorrapporten fra december 2022, er den største gruppe af 

uddannelseslæger (KBU-læger, svarende til 2/3 del af de ansatte uddannelseslæger) meget 

tilfredse med uddannelsesmiljøet på afdelingen.  

Yderligere skal det nævnes, at uddannelseslægernes evalueringer på 

www.uddannelseslaege.dk er forbedret på adskillige punkter fra 2020 til 2022. Således er 20 

ud af 21 punkter vurderet ”tilfredsstillende”, og kun 1 ud af 21 er vurderet ”behov for 

forbedringer” i 2022. Uddannelseslægernes vurderinger fra 2022 kan ses i skemaet 

herunder. 

 

I efteråret 2022 er der sket organisatoriske ændringer på Regionshospitalet, som bl.a. har 

medført mere end en fordobling af antallet af de indlagte patienter, som Akutafdelingen har 

ansvar for og skal bruge ressourcer på. 

Dertil kommer, at der var et ekstraordinært pres på Akutafdelingen og senere resten af 

hospitalet i slutningen af efteråret 2022 og starten af vinteren, som ligeledes medførte en 

nødvendig fokusering på driftsopgaven. Dette har yderligere udfordret den samlede 

opgaveløsning i Akutafdelingen. Øjebliksbilledet fra inspektorrapporten skal derfor ses i 

disse rammer. I relation til dette arbejdes der på nuværende tidspunkt på en udviklingsplan 

for Akutområdet, hvor der er fokus på uddannelse, drift på området samt på samarbejdet 

med det medicinske område. 

Ydermere skal det anføres, at der blev indført et helt nyt journalsystem i Nordjylland i 

slutningen af marts 2022 og de, i rapporten benævnte administrative opgaver, hænger i høj 

https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=http%3A%2F%2Fwww.uddannelseslaege.dk%2F&data=05%7C01%7C%7Cafaaf563e6214d4c2f9408db440ac770%7C5968b90c51a64f088b4750ffffbe2e4f%7C0%7C0%7C638178585319091189%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=YLzJePY7gnEqOYKEQ4GydvM%2BCD20YTsr0KQTZhozxM4%3D&reserved=0
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grad sammen med, at arbejdsgangene ikke har kunnet tilpasses optimalt 

til det nye journalsystem endnu. 

Ligeledes skal det nævnes, at afdelingen ikke er helt enig i inspektorernes vurdering af 

punktet om forskning. Der findes regelmæssig journalclub i afdelingen, der gives naturligvis 

fri til deltagelse i obligatoriske kurser, såsom forskningstræning, og uddannelseslæger 

prøves aktiveret i f.eks. udformning af instrukser. Derudover gives alle uddannelsessøgende 

læger tilbuddet om at deltage i undervisning af lægestuderende. 

Akutmedicin er et nyt speciale og er under opbygning. Derfor er det indlysende, at 

Akutafdelingen er afhængig af support fra de etablerede specialer for at sikre både driften 

og uddannelsesforpligtigelsen. Derfor blev der indgået en overordnet aftale om 

vagtstrukturen på Regionshospitalet i 2021, hvor de andre afdelingers opgaver i 

Akutafdelingen blev beskrevet. Et meget væsentligt punkt omhandlede supervision af 

mellemvagterne i aftentimerne, hvor vi ikke har mulighed for speciallægetilstedeværelse i 

Akutafdelingen. 

I inspektorrapporten kan der læses stor kritik af morgenkonferencen af de 

uddannelsessøgende læger. Det var de uddannelsessøgende læger, der et par måneder 

forinden gerne ville have ændret morgenkonferencen, til den form inspektorerne var vidner 

til. Dette anføres alene for at synliggøre den store indflydelse de uddannelsessøgende læger 

har på strukturerne i Akutafdelingen og for at illustrere, at holdninger kan ændre sig over 

tid. 

Indsatsområder fra inspektorbesøg december 2022 

1- Supervision af lægerne i mellemvagtslaget 

A- Frigøre tid for BV i akutmodtagelsen 

Afskaffe nogle af BVs administrative opgaver: 

    1. gennemlæsning af skadekort fjernes eller reduceres 

Allerede implementeret. 

    2. prøvesvar signering kan reduceres til absolut nødvendige: 

          - videresende svar som hører til andre specialer 

           - frasortering af negative podninger. 

Delvis implementeret. Sekretær hjælper med frasortering af negative podninger og 

dyrkningssvar. Der er udfordringer ved bestilling af undersøgelser i skadestuen, som 

stadig hænger sammen med transitionen fra det gamle til det nye journalsystem. Idet 

meget af denne problemstilling ligger i ”kulturen”, arbejdes der med administrative 

ændringer, som kan understøtte den nødvendige kulturændring. 
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Retvisende funktionsbeskrivelse for BV i modtagelsen og implementere 

den, så der bliver konsensus om opgaven. 

I proces. Der er formet en tværfaglig arbejdsgruppe, som arbejder på en 

funktionsbeskrivelse for BV i modtagelsen. Den foreligger inden udgangen af maj. 

Fysisk placering af BV i modtagelsen, tæt på MV. 

Allerede implementeret. 

MV skal superviseres til rødt kald, kørekort. 

I proces. BV superviserer MV til rødt kald i dagtimerne. ”Kørekort” er udviklet og 

implementeres i løbet af maj/juni, når der starter nye AP-læger. 

Speciallæge som flowmaster, vurdere om det giver værdi at bruge speciallægetid til 

flowmasterrollen til at vurdere om patienterne, som er meldt til akutmodtagelsen, kan 

ændres til andet tilbud. 

Allerede implementeret. Speciallægen indgår fortsat i Flowteamet, men funktionen er 

ændret fra at være ”i første række” til at supplere og støtte op om den sygeplejefaglige 

flowkoordinator. 

Aftennattetimerne: 

Implementering af en samarbejdsaftale med medicinsk BV, som skal være til stede i 

Akutmodtagelsen. 

Evt. Tilbud af en ekstra vagt til supervision på frivillig basis, f. eks med FEA-aftale, hvor 

speciallæger kommer fra kl. 15:30 udelukkende til supervision (intern mediciner, kardiolog, 

anæstesi, almen mediciner) 

I proces. Der er nedsat en arbejdsgruppe, som afventer tiltrædelsen af den nye lægefaglig 

direktør den 1. maj. Arbejdsgruppen skal se på hele hospitalets lægelige vagtstruktur som 

ovenfor anført. Arbejdet forventes afsluttet inden sommerferien med implementering i 

efteråret 2023. 

 

B- Undersøge muligheden for at intern medicinske uddannelseslæger får funktion i 

Akutmodtagelsen i aftennattevagter, så der kan blive mere tid til dagfunktion for 

akutafdelingens uddannelseslæger, hvor der er mest læring og supervision. 
I proces. Se ovenfor. Dog bemærkes, at overenskomstens bestemmelser angående 

vagthyppigheden overholdes. 

2- Kompetencevurdering af lægerne i mellemvagtslaget 
Samme forslag til løsning som under supervision. 

Implementeret eller i proces. Der øges fokus på kompetencevurdering i dagtimerne, hvor 

der er en BV til stede. BV er flyttet fysisk tættere på MV, og de har et tæt samarbejde 

omkring supervision, konferering og patientflow. 
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3- Morgen og middagskonference med øget 

læringsværdi 

Morgenkonference: kun gennemgang af relevante patienter, hvor der er læringsværdi 

eller særlig opmærksomhed. 
Delvis implementeret. Morgenkonference er allerede ændret så kun patienter fra vagten 

drøftes, med fokus på om der har været noget interessant/kompliceret. Der arbejdes på 

en ny struktur, hvor alene de patienter nævnes, hvor der er noget at følge op på, og der 

frigøres tid så MV + FV kan præsentere en case fra vagten, som gennemgås i dybde mht. 

differential diagnostik og feedback på behandlingsplan. Instruksen er under udarbejdelse. 

Middagskonference: lave en vurdering af, hvad formålet er med middagskonference. 

Hvis der skal være læring i middagskonference, skal der laves struktur herom, som 

eks. ved morgenkonferencen. 
I proces. Middagskonferencen er primært en flow-/driftskonference. Dog arbejdes der på 

at lave en struktur til middagskonference, hvor fokus også skal ligge på supervision og 

feedback til uddannelseslægen. Den nye struktur forventes implementeret i løbet af maj. 

4- Forskning skal styrkes 
• Idébank med små forskningsprojekter eller cases til kasuistikker 

• Hjælp fra forskningscenter med vejledning i forhold til ovennævnte 

• Invitere forskningsansvarlig fra eks. akutafdeling i Aalborg mhp. inspiration og ideer 

• Oprette delestillinger eks. introduktionslæge og/eller speciallæge med delvis klinik og 

forskning. 

”Journalclub” fungerer stadig hver anden uge, og der arbejdes på et kartotek med 

relevante artikler de yngre læger kan vælge i mellem. 

Alle hoveduddannelseslæger, der skal gennemgå forskningstræningen, får afsat tid til 

gennemførelse af forskningsprojektet. 

Det er i flere omgange forsøgt at rekruttere en speciallæge til en stilling med delvist frikøb 

til forskning. Der har ikke været ansøgere til stillingen. 

Uddannelsessøgende læger indgår i arbejdet om udfærdigelse af instrukser. 

Der arbejdes på at frikøbe en ph.d.-studerende sygeplejerske fra Akutafdelingen delvist til 

at fungere som ”forskningsfyrtårn” og rådgiver også for lægerne i Akutafdelingen. 

Implementeres fra efteråret 2023. 
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5- Introlægerne i akutmedicin skal modtage 

organkirurgiske patienter 
Implementeret. Siden 1. marts modtages alle patienter, både medicinske og 

organkirurgiske, af akut forvagt og mellemvagt. Lægerne bliver superviseret af akut BV og 

organkirurgisk MV. 

Der er planlagt regelmæssig undervisning (hver anden uge) i forskellige kirurgiske emner, i 

samarbejde med UAO og UKYL fra Abdominal kirurgisk afsnit. 

Det bemærkes, at ovenstående var aftalt inden overdragelse af funktionen 1. marts. 

 


